
   چهارشنبه   4  آبان 1401  سال بیست و ششم  شماره 7158 

فوتبال ایران زیر  ذره بین
مدیریت فوتبال 2

وصال روحانی

تیم ملی و رقبای 
تدارکاتی سؤال برانگیز

گفته می شــود که تیم ملی فوتبال 
ایــران روز 19 آبــان و بــه واقــع فقــط 
چنــد روز قبــل از ســفرش بــه قطــر 
واپســین دیــدار تدارکاتــی اش قبل 
از شــروع جــام جهانــی بیســت و 
دوم را مقابــل نیکاراگوئــه تجربــه 
خواهــد کــرد امــا بایــد پرســید ایــن 
کشــور واقــع در امریــکای مرکــزی 
و حــوزه دریــای کارائیــب در کجــای 
جغرافیــای فوتبــال جهــان و در 
کدامیــن مــرز و مــدار فنــی قــرار 
دارد و چــه بهــره ای را می توانــد بــه 

مــا برســاند.
البتــه رســم اســت کــه تیم هــای 
حاضــر در تورنمنت هــای بــزرگ 
آخریــن بازی هــای دوستانه شــان را 
مخصوصــاً در برابر تیم هایی ترتیب 
می دهنــد کــه ضعیــف باشــند تــا 
بتواننــد بــه پیروزی هایــی قاطع و پر 
گل برسند و با روحیه خوب ناشی از 
آن بردها قدم به آوردگاه ها منجمله 
جــام جهانــی و جــام ملت هــای قــاره 
خویــش بگذارند. شــاید هم عده ای 
مدعــی شــوند کــه نیکاراگوئــه چون 
از امریــکای مرکــزی می آیــد، ناگزیــر 
شــباهت های تاکتیکــی غیــر قابــل 
اجتنابی با امریکا یکی از سه حریف 
مــا در مرحلــه گروهــی جــام جهانــی 
بیست و دوم دارد ولی این شباهت 
اگر هم وجود داشــته باشد، اندک تر 
از آن اســت کــه بــه چشــم بیایــد و 
انتخــاب حریفی را تأیید نمی کند که 
هیــچ گاه در فوتبــال بــه هیچ درجه و 
انــدازه قابل قبولی نرســیده و مطرح 
نبــوده و بــه دســتاورد مهمــی نایــل 

نشــده اســت.
در اخبــار روزهــای اخیر از تونس هم 
به عنــوان دیگــر حریــف تدارکاتی ما 
در آســتانه حضــور در جــام جهانــی 
2022 یــاد شــده اســت. ایــن اخبــار 
تصریــح می دارند که دیدار احتمالی 
ایران – تونس 25 آبان ماه در دوحه 
قطــر برگــزار می شــود و بنابرایــن 
اگــر هــم ایــن حریــف آفریقایــی 
مثــل الجزایــر رقیــب شــهریورماه ما 
شــباهتی با روش کار رقبای ایران در 
جــام جهانــی از خود بــروز نمی دهد، 
لااقل با برگزاری این دیدار در دوحه 
بازیکنــان مــا را فزون تــر در محیــط 
برگــزاری جام جهانی قــرار می دهد و 
به تطابق بیشــتری با این محل نایل 
می کنــد. حســن دیگــر تونــس ایــن 
اســت کــه چــون مثــل مــا در مرحله 
نهایــی جــام جهانــی حاضــر اســت، 
بســیار جــدی و مصمــم بــه میــدان 
می آیــد و بــا اینکــه ممکــن اســت به 
برخــی نفــرات اصلی اش اســتراحت 
بدهــد و بــه تعویض هــای زیــادی در 
جریــان بازی روی بیــاورد، اما هر چه 

دارد رو خواهــد کــرد.
یــن همــه بــه نظــر می رســد  بــا ا
فدراســیون فوتبــال همچــون مــوارد 
قبلــی در ترتیــب دادن مســابقات 
دوســتانه پــر فایــده کــه مــا را در راه 
حضــور در جــام جهانــی کــم عیب تــر 
و محکم تــر ســازد، یــک بــار دیگــر 
انتخاب هایی غیر اصلح داشــته و به 
تنهــا گزینه هــای موجــود و هر تیم در 
ً  کمتریــن بهره ها  دســترس کــه طبعــا
را بــه مــا می رســانند، قناعــت ورزیده 
اســت. یادمــان باشــد کــه ســه بــازی 
شهریور و مهر ماه با تیم های الجزایر، 
اروگوئــه و ســنگال هــم مســابقاتی 
ایــده آل بــرای تیــم مــا بخصــوص بــا 
توجــه بــه شــبیه نبــودن روش کار 
آنهــا با ســه همگروهی ایــران در جام 
جهانــی نبــود و اگرچــه ایــن ایــراد زیر 
ســر و صــدای تبلیغاتی فدراســیون و 
برخی هیاهوهای رســانه ای پیرامون 
اهمیــت پیــروزی بــر تیــم پرســتاره 
اروگوئــه گــم شــد امــا بــه واقــع راهی 
کــه بــرای ســنجش و تقویــت یوزهــا 
طــی شــد، با گزینــش آن ســه حریف 
پــر حرف و حدیث تر از گذشــته جلوه 
کــرد. امروز که صحبت از رویارویی با 
نیکاراگوئــه و تونــس در میان اســت، 
همــان راه مغشــوش تر و مبهم تــر و 
نحــوه عمل فدراســیون در راه حضور 
در مهم تریــن آوردگاه فوتبــال جهان، 
ســؤال برانگیزتر از هــر زمانــی شــده 
و در یــک کلام و بــدون تعــارف کار 

خراب تــر از گذشــته شــده اســت.

حمیــد ســجادی، وزیــر ورزش و جوانــان دربــاره ورود VAR گفــت: »تمــام تلاش 
مــا و مهــدی تــاج ایــن اســت که بهتریــن شــرکت از هر لحاظ بررســی شــود. باید 
روی شــرکت هایی که مورد تأیید فیفا و کنفدراســیون فوتبال آســیا هســتند، به 
جمع بندی برســیم. مطالعات نهایی در حال انجام اســت. تمام ســعی خود را با 
فدراســیون به کار گرفته ایم که در نیم فصل دوم حتماً از این سیســتم اســتفاده 

کنیــم. این قــول را فرامــوش نکرده ایم. «

هنوز برکناری جابری به طور رســمی اعلام نشــده که اصولی برای نشستن روی 
صندلی ریاست سازمان لیگ فوتسال از ساختمان سازمان لیگ اسباب کشی 
کــرده و بــه خانه فوتســال در کمپ تیم های ملی رفته اســت. نحــوه ورود بدون 
اجــازه او بــه اتــاق جابــری هــم باعــث ناراحتــی تــاج شــده و او فعــلاً بــرای صدور 
حکمش دســت نگه داشــته اســت. ســؤال اساسی اما این اســت که اصولی از 

پس همه مشــاغلی کــه دارد، برمی آید؟

حمید سجادی احسان اصولی محمدرضا ساکت

قولی که داده شد شیوه عجیب تسخیر صندلی ها بازگشت به مرکز ملی فوتبال؟

در ادامــه احــکام جدیــدی کــه تاج رئیــس فدراســیون فوتبال برای پســت های 
مختلــف در نظــر گرفتــه اســت، نام ســاکت مدیرعامل فعلی باشــگاه ســپاهان 
هم دیده می شــود. ســاکت که یکی از نزدیکان جدانشدنی مهدی تاج در دوره 
قبلــی ریاســت او در فدراســیون فوتبــال بــود، ایــن بــار بــرای ریاســت مرکز ملی 
فوتبال مدنظر تاج اســت و احتمال دارد از مدیریت خود در باشــگاه ســپاهان 
اســتعفا بدهد. در حال حاضر ســعید قاســمی معاون مرکز ملی فوتبال اســت.

بعــد از مجمــع انتخاباتــی فدراســیون 
فوتبــال وقتــی منصــور قنبــرزاده، بــه 
عنــوان نایــب رئیــس دوم فدراســیون 
انتخاب شــد، ترجیــح داد به جای اینکه 
ریاســت ســازمان لیگ را برعهده بگیرد، 
بــر عملکــرد سرپرســت ســازمان لیــگ 
نظــارت کنــد. او گرچــه از پیگیری مجدد 
موضــوع چابک ســازی لیــگ صحبــت 
کــرده اســت امــا تــا زمانــی کــه اقدامات 
لازم بــرای اصــلاح اساســنامه و ســاختار 
ســازمان لیگ انجام شود، تصمیم  های 
مربــوط بــه ســازمان لیــگ در شــورایی 
متشــکل از مدیران سازمان لیگ اتخاذ 
می شــود. در گفت و گویــی کــه منصــور 
قنبــرزاده بــا ایــران ورزشــی داشــته، بــه 
تشــریح جزئیــات عملکــرد ســازمان 

لیــگ و برنامه هایــی پرداختــه کــه بــرای 
ایــن ســازمان در دســت بررســی اســت.

 
نقش »میز خدمت« 

چنــدی پیــش خبــری مبنــی بــر اقــدام 
منصــور قنبــرزاده بــرای راه انــدازی »میــز 
خدمــت« منتشــر شــد کــه او دربــاره اش 
این طــور توضیــح می دهــد: »میــزی را 
تحــت عنــوان میــز خدمــت در ورودی 
قــرار داده ایــم که کلیــه مراجعه کنندگان 
بــه ســمت جایــی هدایــت و راهنمایــی 
می شوند که باید بروند. فرمی تهیه شده 
کــه در اختیــار مراجعــه  کننــده قــرار داده 
می شــود و بــه واحــد ارجــاع داده شــده، 
تحویــل می دهنــد. هــم واحــد مربوطــه 
بایــد ایــن فــرم را پــر کنــد کــه آیــا کار ایــن 
اربــاب رجــوع انجام شــده یا نه و هم خود 
او فــرم را پــر می کنــد و رضایت یــا ناراضی 
بودنــش را بیــان می کنــد. ایــن فرم هــا در 

شــورای مدیران ارزیابی می  شود و درباره 
آنهــا تصمیــم لازم اتخــاذ خواهــد شــد.«

 
تصمیم گیرندگان سازمان لیگ

تصمیم گیری هــا و برنامه ریزی هــا در 
ســازمان لیگ در جلســاتی انجام می شود 
کــه شــنبه هــر هفتــه در جلســه شــورای 
مدیــران ســازمان لیــگ برگــزار می شــود. 
شــورایی متشــکل از مدیــران ســازمان 
لیــگ کــه بنا به گفته منصور قنبرزاده ســه 
کمیتــه تخصصــی دارد؛ کمیتــه تخصصی 
ســاختار ســازمان لیــگ، کمیته تخصصی 
منابــع انســانی و خدمات رفاهــی و کمیته 
تخصصی پزشکی سازمان لیگ که عمده 
برنامه هــای مربوط به ســازمان لیگ را زیر 
نظر دارند. در این راســتا هم به هر شــکل 
ایــن کمیته ها اعضایی دارد و پیشــنهاد ها 
و برنامه هــا را از مرجــع تخصصــی مــورد 

بررســی قــرار می دهــد.

 تصمیمات شورای مدیران 
نایــب رئیــس دوم فدراســیون فوتبــال 
درباره تصمیم های مهمی که تا کنون در 
شــورای مدیــران گرفته شــده، می گوید: 
»در راستای جلسات و تصمیم گیری های 
شــورای مدیران ســازمان لیــگ، تا کنون 
واحدهــای مالــی، اداری و پشــتیبانی بــا 
هم ادغام شــده اند و یک واحد مدیریت 
مالی، اداری، پشتیبانی در سازمان لیگ 
داریــم. در بحــث مســئولان لیگ هــای 
مختلــف و مســابقات تیم هــای پایــه، 
کمیتــه مســابقات بــا ریاســت ســهیل 
مهــدی، نظــارت جامعی بــر کلیه لیگ ها 
بخصوص لیگ های پایه دارد. با توجه به 
اهمیــت تیم های پایه و جانشــین پروری 
بــرای مســئولان، شــورای مدیــران 
تصمیم هایــی اتخــاذ کــرده  که مســئول 
لیــگ دو، همزمــان مســئولیت تیم های 
پایه را هم دارد. تغییرات درون سازمانی 

 اینچنینــی را داشــته ایم و در ایــن راســتا 
باز هم برنامه هایی را داریم.«

 
طراحی سامانه جامع

یکی از مهم ترین تصمیم های اخیر شورای 
مدیــران ســازمان لیــگ، ســامانه جامعــی 
اســت که در راستای چابک سازی و تسریع 
در امــور طراحــی شــده اســت. عــلاوه بــر 
ســازمان لیگ، به همــه کمیته های اخلاق، 
انضباطــی، اســتیناف و دبیــرکل دسترســی 
می دهــد. این ســامانه به کمیته ها قابلیت 
رؤیــت و دسترســی می دهــد. قنبــرزاده بــه 
ایــران ورزشــی می گویــد: »موضــوع مهــم 
دیگــری که در این ســامانه ســعی کرده ایم 
به آن رسیدگی شود این است که صغرسن 
یــا مدارکــی کــه ممکــن اســت خدشــه دار 
باشــد را بــه حداقــل می رســاند. در تــلاش 
هســتیم کــه آیین نامه هــای انضباطــی هم 

اصــلاح شــوند.« 

از طراحی سامانه جامع تا جلسات هفتگی شورای مدیران

سازمان لیگ، ورژن جدید چگونه است؟

 zسرمقاله

بر اســاس تصمیم اعضای هیأت رئیســه ســازمان لیگ و فدراســیون فوتبال، فدراسیون فوتبال تنها مکاتبات 
و ســازوکارهای ورود ایــن تکنولــوژی بــه ایــران را انجام می دهــد و تأمین هزینه های ورود ایــن تکنولوژی به هر 
اســتادیومی بر عهــده باشــگاه ها خواهــد بود. بیشــتر تیم های حاضــر در لیگ برتر فاقد اســتادیوم اختصاصی 
هســتند امــا بــر اســاس تصمیم ســازمان لیــگ و همچنین فدراســیون فوتبال می بایســت تأمیــن هزینه های 
مجهــز کــردن اســتادیومی کــه در آن بــازی می کننــد، بــه تکنولــوژی VAR را برعهــده بگیرنــد. جالــب اینکــه 
اســتقلال و پرســپولیس مشــترکاً در اســتادیوم آزادی بــازی می کننــد و طبیعتاً تأمین هزینه هــای مجهز کردن 

ایــن اســتادیوم بــه تکنولوژی VAR بــرای آنها نصف خواهد شــد.
در همیــن رابطــه از خــداداد افشــاریان دربــاره عقــد قــرارداد بــا شــرکت مــورد نظــر پرســیده شــد کــه او گفت: 
»اصــلاً بــه هیچ وجــه. مــا دو شــرکت را آوردیــم و در خصــوص کارهــا و تجهیــزات خــود صحبــت کردنــد. مــا بــه 
 VAR عنوان فدراســیون فوتبال با شــرکت قرارداد می بندیم ولی اجرا با باشگاه هاســت. هر باشــگاه خودش
می خرد. ممکن اســت ورزشــگاهی ســاختارش به گونه ای باشــد که کمتر هزینه کند و این امکان هم هســت 

کــه ورزشــگاهی ســاختارش بــه قدری بد باشــد که بایــد هزینه بیشــتری کند.«

VAR رونمایی فدراسیون از فاز تازه پروسه بهره برداری

قرارداد بستن با ما، خرید با باشگاه ها
آغاز جلسات مشورتی کمیته و فدراسیون

انتخاب سرمربی امید دو هفته دیگر؟
در حالــی کــه وضعیــت تیــم فوتبــال امیــد بعــد از تغییــرات صــورت گرفتــه در فدراســیون فوتبــال فعــلاً 
بلاتکلیــف اســت و مهدوی کیــا نیــز گویا قصدی برای ادامــه همکاری به عنوان ســرمربی این تیم ندارد، 
کمیته ملی المپیک قصد دارد با همکاری فدراســیون برای رســیدن تیم امید به المپیک 2024 پاریس 
برنامه ریزی کند. البته که تیم فوتبال امید باید در بازی های آســیایی هانگژو که در مهرماه ســال 1402 
برگزار می شــود نیز حضور پیدا کند. مناف هاشــمی، دبیرکل کمیته ملی المپیک بعد از نشســت دیروز 
)سه شــنبه( هیــأت اجرایــی در خصــوص آخریــن وضعیــت تیم فوتبــال امید گفت: »در این نشســت در 
خصــوص فوتبــال هــم صحبــت شــد. انتظــار رئیــس کمیته، مــن و اعضای هیــأت اجرایی این اســت که 
از تیــم امیــد برای کســب ســهمیه و بازی های آســیایی حمایت کنیــم و با رئیس فوتبال جلســه خواهیم 
داشت و بعد از آن در هیأت اجرایی تصمیم می گیریم.« او در بخش دیگری از صحبت های خود گفت: 
»فوتبال طرفدار دارد و یک رشــته تیمی اســت و اهمیت دارد. اگر تا دو هفته آینده جلســه برگزار شــد 
خروجــی آن را اعــلام می کنیــم. قــرار شــد در مــورد تیم امید روی موضوعات مربوط به ســرمربی و ســایر 
موارد بحث شــود. انتظار ما این اســت که فوتبال خود را برای بازی های آســیایی و المپیک آماده کند.«

 zسوژه

سال هاســت کــه ســازمان لیــگ وضعیــت آشــفته و نابســامانی دارد. از همــان زمــان کــه تــاج بــه دلیل مشــکل قلبی اســتعفا داد و سرپرســتی فدراســیون فوتبال برعهده حیــدر بهاروندی قــرار گرفت که همزمان ریاســت ســازمان لیگ را هم 
برعهــده داشــت تــا کنــون، اداره ســازمان لیــگ بــه شــکل عجیــب و مســکوتی بــوده اســت. حتی تلاش برای تغییر ســاختار این ســازمان هم با حضور بهاروند به بن بســت خورد تا اینکه بالاخره میرشــاد ماجــدی حکم به برکنــاری او داد و رضا 

کشــوری فرد، دبیــرکل ایــن ســازمان، سرپرســت شــد. حــالا امــا منصــور قنبرزاده بــه عنوان نایب رئیــس دوم، برنامه های تــازه ای برای ســازمان لیگ دارد و بخشــی از آنها را اعمال کرده اســت.

 در مسیر 
چابک سازی لیگ

نایب رئیس دوم 
فدراسیون فوتبال 

درباره چابک سازی لیگ 
می گوید: »این کار 

زمان می برد. در حال 
حاضر در کارگروهی 

درون سازمانی داریم 
روی آیین نامه سازمان 

لیگ کار می کنیم. به 
نتایج خوبی رسیده ایم 
و ظرف دو هفته آینده 

کار دقیقی در این 
رابطه انجام می شود.« 

چابک سازی سازمان 
لیگ، برنامه ای است که 

از زمان ریاست شهاب 
عزیزی خادم با راه اندازی 

کارگروهی با همین 
نام، کار خود را شروع 
کرده بود اما به دلیل 
کارشکنی های حیدر 
بهاروند، رئیس وقت 

سازمان لیگ، بی نتیجه 
ماند. در این پروژه هدف 

این است که ساختار 
حقوقی و آیین نامه 
سازمان لیگ اصلاح 

شود و در عین حال که 
استقلال این سازمان 

حفظ می شود، ساختار 
پویاتری با مشارکت 

مدیران باشگاه ها بر 
سازمان لیگ حاکم 

شود.
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